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 يكي از موضوعات مهم در 

مهدينيكضمير
ح��وزه جمعي��ت در كنار جمعيتپایدار

تأكيد بر افزايش باروري و 
فرزندآوري و اقبال بيشتر خانواده ها به داشتن فرزندان 
بيشتر، مسئله بازتوزيع جمعيت در نقاط مختلف كشور 
است كه اهميت بسيار زيادی از ابعاد مختلف دارد و حتي 
شامل ابعاد امنيتي و اقتصادي هم مي شود، اين در حالي 
است كه در شرايط كنوني ما با تراكم جمعيت در برخي 
نقاط كشور و خالي ش��دن برخي ديگر از نقاط كشور از 
توان جمعيتي مواجه هس��تيم. اين مسئله در كنار عدم 
بازتوزيع مناسب امكانات و شرايط مناسب براي اشتغال 
و همچنين تأمين منابع آبي به برخي سياستگذاري هاي 
نادرست فرهنگي هم بازمي گردد كه موجب شده است 
قاطبه مردم جامعه، شهرنشيني را به روستانشيني و كار 

توليد و كشاورزي ترجيح بدهند. 

 اين مسئله اما باعث خالي شدن روستاها و به خصوص 
مناطق م��رزي كش��ور از جمعيت ش��ده اس��ت كه در 
طولاني مدت و در ص��ورت ادامه همين وضعيت، تبعات 

سياسي و امنيتي به دنبال خواهد داشت. 
بررس��ي نتايج سرش��ماري ها نش��ان مي دهد نسبت 
شهرنشيني در كل كش��ور در فاصله سال هاي ۱۳۳۵ 
تا ۱۳۹۵ روندي صعودي داش��ته است. طي نيم قرن 
گذشته جمعيت نقاط شهري حدود ۱۰برابر شده، در 
حالي كه طي همين مدت جمعيت روستايي ۱/6برابر 

شده است. 
نسبت جمعيت شهرنشين كشور از ۳۱/4درصد در سال 
۱۳۳۵ به 74 درصد در س��ال ۱۳۹۵ افزايش پيدا كرده 
است.   براي توضيح چگونگي ارتباط شهرنشيني با كاهش 
جمعيت بايد به مسئله مهاجرت هم توجه داشت. عامل 
 اصلي رشد ش�هرنش��يني در اي�ران، مهاجرت از روستا 

به شهر بوده است و از آنجا كه اغلب مهاجران را جوانان 
تش��كيل مي ده�ند، ت�وسعه  شهرنش��يني  در  ايران، با 
سالخوردگي ج�معيت در روس�تاها ه�مراه بوده  است . 

مطالعات جمعيت شناسي نشان مي دهد، كاهش محسوس 
الگوي زندگي روستايي و الزامات الگوي شهرنشيني يكي 

از دلايل كاهش فرزندآوري در دهه هاي اخير بوده است. 
ي�كي از عواملي كه سبب ك�اهش ب�اروري مي شود، وجود 
و گسترش شهرنشيني اس��ت چراكه آمارها  تفاوت ۱/۵ 
تا ۲ بچه را ميان خانوارهای ش���هري و روس�تايي نشان 
مي دهد. بر اين اس��اس مي ت��وان نتيجه گرفت رش���د 

ش�هرنش��يني ي�كي از عوامل كاهش ب��اروري ج�امعه 
است.   از جمله عوامل مؤثر در رشد شهرنشيني، تمركز 
سرمايه در شهرهاي بزرگ، عدم ايجاد فرصت هاي شغلي 
در مناطق روستايي، گسترش فعاليت هاي خدماتي در 
مناطق شهري، ايجاد برخي صنايع در حاشيه شهرها و 
مكانيزه شدن كش��اورزي در برخي نقاط روستايي و در 
نتيجه مهاجرت روستاييان به ش��هرها، ادغام تعدادي از 
نقاط روستايي اطراف شهرها به مجموعه شهرها و تبديل 

برخي نقاط روستايي به شهر هستند. 
 از س��وي ديگر توجه به اين نكته ضروري است كه براي 
افزايش رش��د جمعيت، نيازمند برنامه ريزي مناسب با 
توجه به توان زيستي مناطق مختلف هستيم؛ چيزي كه 
باعث شده است امروز در برخي مناطق پرجمعيت كشور 
با چالش جدي براي تأمي��ن آب و در آينده نزديك و با 
افزايش جمعيت شهرنشيني و كاهش جمعيت روستايي 
و به تب��ع آن كاهش تولي��د در حوزه هاي كش��اورزي و 
دامپروري مس��ئله تأمين غذا مواجه باش��يم. توجه به 
منابع آب در تراكم جمعيتي مناطق مختلف يكي ديگر 
از موضوعات بسيار پراهميتي است كه مي تواند منجر به 

بروز تنش هاي آبي در نقاط مختلف كشور شود. 
 همچنان كه تهران با جمعيتي بالغ بر ۱۲ تا ۱4ميليون 

نفر از يك سو با تراكم جمعيتي بسيار زياد مواجه است 
و از س��وي ديگر منابع آبي و خدمات و تأمين نياز مردم 
با فش��ار به آب هاي زيرزميني و از دست رفتن توان اين 
آب ها همراه ش��ده، اين در حالي است كه برخي از نقاط 

كشور از سكنه مانده است. 
در كن��ار گس��ترش زندگ��ي شهرنش��يني و افزاي��ش 
مهاجرت ها به شهرهاي بزرگ، با پديده حاشيه نشيني 
هم مواجه هستيم؛ پديده اي كه خود به يكي از كانون هاي 
آسيب هاي اجتماعي تبديل شده است. حاشيه نشيناني 
كه در حاشيه ش��هرهاي بزرگ به مش��اغل كاذب روي 
آورده اند، اغلب روس��تايياني هس��تند كه مي توانستند 
در كار توليد و كش��اورزي و دامداري فعاليت كنند اما با 
مهاجرت به شهرهاي بزرگ هم خود با مشكل مواجه و 
هم به چالشي براي جامعه تبديل شده اند. بخش مهمي از 
اين پديده اما در اثر سياستگذاري هاي نادرست دولت ها 
شكل گرفته است و از جمله پديده هايي است كه هم بر 
كميت و هم كيفيت جمعيت آث��ار و تبعات متعددي را 
بر جاي مي گذارد. بر اين اس��اس در كنار سياست هاي 
تشويق به افزايش باروري و داشتن تعداد فرزندان بيشتر 
بايد مسئله بازتوزيع جمعيت و مهاجرت را هم مورد توجه 

جدي قرار داد. 

 آقاي س�ليماني ش�ما از فعالان عرصه كالاي حجاب و 
عفاف هس�تيد. همانطور كه مي دانيد بر اساس مصوبه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي در حوزه گسترش فرهنگ 
عفاف و حجاب تكاليفي براي تمامي دستگاه ها از جمله 
وزارت صم�ت وج�ود دارد ك�ه يك�ي از مهم ترين اين 
تكاليف حماي�ت از طراحان و توليدكنندگان پوش�اك 
اس�لامي اس�ت. آيا وزارت صمت به اي�ن تكليف خود 

عمل مي كند؟
ما به عنوان ي��ك تش��كل مردم نهاد در نب��ود متولي خ��اص مثل 
اتحاديه هاي صنفي و كارگروه مد و لب��اس فعاليت مي كنيم. در اين 
چند س��الي كه انجمن فعاليت مي كند، خيلي بيش��تر از اتحاديه ها 
توانسته ايم تأثيرگذار باشيم. ما صرفاً توليدكننده نيستيم و اولويت ما 
بحث كارهاي فرهنگي است. در ارتباط با وزارت صمت ما حرف هايي 
داريم و نقاط ضعف آنها را مي دانيم. بر اس��اس مصوبه شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي، وزارت صمت تكليف دارد روي پوشش هاي عفيفانه 
كمك كند و حتي يارانه بدهد و داخل پرانتز چادر را مورد تأكيد قرار 
داده، اما وزارت صمت به اين تكليف عم��ل نكرده در حالي كه بارها 
گفته است ما در توليد چادر خودكفا مي شويم ولی در حال حاضر ما 

حتي يك متر توليد چادر مشكي نداريم. 
 از نگاه ش�ما چ�ه كم كاري هايي در اين ح�وزه صورت 

گرفته است؟ 
واقعيت مسئله اين است كه شايد نشود از كساني كه در اين حوزه 
كار مي كنند، خيلي هم توقع داشت. عفاف و حجاب اگر چه مكمل 
هم اما دو مقوله جدا از هم هس��تند، به اين معنا كه نه كس��ي كه 
حجاب دارد الزاماً باحيا و  عفيف است و نه كسي كه حجاب ندارد، 
لزوماً بي حيا و بی عفت اس��ت. مصوبه 4۲7 ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي در گس��ترش فرهنگ حجاب و عفاف براي ۲6دس��تگاه 
تكليف تعيين كرده اس��ت اما كار اين دستگاه ها در حوزه حجاب و 
عفاف به برگزاري يك نمايش��گاه در هفته حجاب و عفاف محدود 

مي ش��ود كه آن هم چند مانتو و چادر از توليدكنندگان مي گيرند 
و خروجي كارش��ان در بخش حجاب همين است و وظايفي كه در 
حوزه فرهنگ سازي و حيا دارند و نظارت بر كارمندان خود، وظايف 
ترويجی و حمايتي را فرام��وش مي كنند و به نمايش��گاهي اكتفا 

مي كنند كه حتي مي تواند ضدحجاب باشد. 
 چرا ضدحجاب؟! 

چون ي��ك نمايش��گاه غيرتخصصي اس��ت كه نه كالاه��ا كيفيت و 
جذابي��ت لازم را دارند و نه در اين ش��رايط با كاراي��ي كافي در اين 

زمينه مواجهيم. 
 از نگاه شما به عنوان فعال عرصه حجاب و عفاف چرا در 
چنين شرايطي قرار گرفته ايم و بحث پوشش در جامعه 

ما به يك چالش تبديل شده است؟
كشور ما به عنوان كشوري اس��ت كه هم از نظر شرعي و هم قانوني 
بايد حجاب داشته باشيم، بر اين اساس حجاب براي ما هم از منظر 
داخلي و هم از منظر بيروني به پاش��نه آشيلی تبديل شده است كه 
دش��منان داخلي و خارجي روي آن تمركز  كنن��د. ما به عنوان يك 
موضوع حياتي بايد براي عفاف و حجاب برنامه داشته باشيم و براي 
آن هزينه كنيم، اما در حوزه حجاب و محصولات عفيفانه انگار تانك 
در برابر فشفشه قرار گرفته اس��ت! يعني آنها مي زنند و به ما آسيب 
مي رسانند اما اقدامات ما در برابر اين تهاجم دشمن هيچ آسيبي به 
آنها نمي زند. در حوزه حجاب كه اين همه دشمنان ما روي آن تمركز 
دارند و مي گويند حجاب و ولايت فقيه دو موضوع مهم براي ماست 
كه اگر حجاب را بزنيم، ولايت فقيه را هم زده ايم. ما داريم گسست 
خانواده ها و مشكلات فرهنگي جامعه را مي بينيم. نفوذ پوشش هاي 
غربي در كشور را مي بينيم و بايد در مقابل اينها راهكارهايي متناسب 

ارائه كرد. 
 خب راهكار پيشنهادي ش�ما چيست تا از اين وضعيت 

منفعلانه بيرون بياييم؟
ما به عنوان يك انجمن مردم نه��اد و متخصص اين حوزه مي گوييم 

اگر بخواهيم ذائقه س��ازي كنيم و در مقابل اين تهاجم بايس��تيم و 
جوانان مان را به حجاب تشويق كنيم، بايد حجاب را ارزان توليد كنيم 
و در اختيار مردم قرار دهيم و براي اين منظور هم همه نهادها كمك 
كنند و اين اتفاق زماني مي افتد كه همانطور كه كاغذ و كتاب و صنايع 
دستي را كالاي فرهنگي مي شناسند، حجاب را هم به عنوان كالاي 
فرهنگي بگذارند. اين درمان درد است. الان گفته مي شود مي خواهيم 
تعرفه چادر مشكي را ۱۰درصد پايين بياوريم، در حالي كه با اين كار 
هيچ اتفاقي نمي افتد و اگر چادر مشكي بالای يك ميليون تومان است 
با اين كاهش تعرفه ۱۰درصدي ۹۹۹هزار تومان هم نمي شود! اينها 
مسكن هاي موقت و ناكارآمد اس��ت، اما وقتي چادر كالاي فرهنگي 
شود، ايجاد مزيت مي شود و نيازي نيست فقط افراد دغدغه مند وارد 
توليد كالاي حجاب شوند و بسياري از توليدكننده ها به سمت حجاب 
مي روند و حجاب تكثير پيدا مي كند و قيمت مناس��ب مي شود و در 
چنين شرايطي مي توانيم در برابر پوش��ش هاي نامناسبي كه وارد 
كشور مي شود، جوابگو باشيم و توليد مناسب داشته باشيم. ما قبل 
از مجلس يازدهم با بسياري از نمايندگان دغدغه مند جلسه داشتيم 
و با آنها صحبت كرديم و همه به م��ا قول پيگيري دادند. حضرت آقا 
هم مي فرمايند، اگر جايي دش��من از ما جلوتر است، بايد راه ميانبر 

را انتخاب كنيم. 
 شايد از اين پيش�نهاد ش�ما اينگونه برداشت شود كه 
انجمن شما در پي منافع خودش است. به هر حال كالاي 
فرهنگي شدن حجاب مي تواند تسهيلاتي را براي شما 
كه توليدكننده هستيد، ايجاد و منافع بيشتري را نصيب 

شما كند. پاسخ شما به اين انتقاد چيست؟
به عنوان رئيس انجمن مي گويم كه وقتي ما از كالاي فرهنگي شدن 
حجاب صحبت مي كنيم، اگر چه براي توليدكننده تس��هيل گري و 

مزيت ايجاد مي كند اما در نهايت به نفع مصرف كننده است. 
 چگونه؟

توليدكنن��ده گ��ران بخرد گ��ران مي فروش��د، ارزان بخ��رد ارزان 

مي فروش��د. هر چند اين كار با حذف ماليات و مسائلي از اين قبيل 
براي توليدكننده هم مزيت ايجاد مي كند اما نفع اصلي آن براي مردم 
و مصرف كننده است. مثل كتاب، مگر الان سود كتاب به عنوان كالاي 
فرهنگي را فقط ناشر مي برد؟ نه، مردم و دانش آموزان و دانشجويان 

از اين مسئله سود مي برند. اينجا هم همين طور است. 
 البته مي پذيرم كه يكي از موضوعاتي كه در حوزه عفاف 
و حجاب با آن مواجهيم، موضوع�ات اقتصادي حجاب 
است. به نظر مي رسد در ش�رايط كنوني زير 500- 400 
هزار تومان چادر وجود نداشته باشد و يك چادر مناسب 
قيمتي حدود يك ميليون تومان دارد اما در مقابل شاهد 
آن هستيم كه مانتوهاي تنگ و كوتاه در داخل مترو يا 
كنار خيابان با قيمتي حدود 150 تا 200 هزارتومان عرضه 
مي شود. در چنين ش�رايطي بديهي اس�ت كار مبارزه 
با پوش�ش هاي نامناسب سخت مي ش�ود. همانطور كه 
پنتاگون ب�راي تهاجم فرهنگي و تغيير س�بك زندگي 
مردم كشورمان برنامه دارد و بودجه هاي چندميليارد 
دلاري براي اين كار صرف مي كند. صحبت هاي شما هم 

ناظر به همين مسئله است؟
بله، دقيقاً همين طور اس��ت. يا حجاب براي ما مهم اس��ت يا شعار 
مي دهيم. اگر شعار مي دهيم كه خب همين شعار را ادامه دهيم و اين 
همه مبارزه را كنار بگذاريم و شاهد اين باشيم كه ايراني كه توانسته 
پايگاه نظامي امريكا را مورد هدف قرار دهد، در بحث هاي فرهنگي و 
خانوادگي آنقدر دچار نفوذ غرب بشود و ما اين همه منفعل و بي خيال 

عمل مي كنيم. 
 يعني شما مي گوييد اگر چادر كالاي فرهنگي شود، آمار 

چادري هاي ما بالا مي رود؟!
 نه من نمي خواهم بگويم، اگر چادر كالاي فرهنگي شود، همه مردم 
چادري مي ش��وند اما در عوض ما چادري هاي مان را هم از دس��ت 

نمي دهيم. 
 اما به نظرم تصور درستي نيست كه گراني چادر سبب 
ش�ود بخش�ي از چادري ها به خاط�ر افزاي�ش قيمت 
چادرش�ان را بردارند! ش�ما فكر مي كنيد كسي كه به 
حجاب باور دارد و اين باورش دروني شده است با گراني 

چادر حاضر است آن را كنار بگذارد؟ 
نه نمي خواهم اين را بگوييم. ببينيد اينجا بحث ذائقه س��ازي مطرح 
است. در حال حاضر فروشگاه هاي ما از لباس هاي مناسب و پوشيده 
خالي است و ما شاهد آن هس��تيم كه با عرضه لباس هاي نامناسب 
رفته رفته اغلب مردم از اين پوش��ش ها اس��تفاده مي كنند و با يك 
عادي انگاري در اين زمينه مواجهيم. ناگهان فرد متوجه مي ش��ود 
چيزي را پوشيده كه اگر تا همين چند س��ال پيش به او مي گفتند 
اين را بپوش، محال بود خودش آن را انتخاب كند و بپوشد اما حالا 
به گونه اي ماجرا عادي س��ازي ش��ده كه اصلًا خيلي از خانم هاي ما 
متوجه نيس��تند لباس هايي كه در حال حاضر مي پوش��ند، چقدر 

نامناسب است! 
 در حوزه مد و لباس هم به نظر مي رسد ما وضعيت خوبي 
نداريم و با وج�ود قانون س�اماندهي مد و لباس مصوب 
س�ال 85، هنوز نتوانس�ته ايم در جايگاه مناسبي قرار 

بگيريم. نظر شما چيست؟
دقيقاً همين طور اس��ت. ما در مد و لباس دست مان خالي است. بعد 
از ۱۵س��ال ما در مد و لباس جايگاه خوبي نداريم ام��ا در عين حال 
بايد انصاف را هم رعايت كنيم. ما با س��الي يك بار برپايي نمايشگاه 
مد و لباس و ارائه ۲۰مدل لباس��ي كه ش��ايد دو م��دل از آن هم به 
توليد انبوه نرس��د، نمی توانيم در برابر هجم��ه عظيمي كه به حوزه 

مد و لباس مان وارد مي شود، ايستادگي كنيم. 
 ش�ما به عنوان انجم�ن توليدكنن�دگان كالاي حجاب 
چه پيشنهادات مش�خصي براي خروج از اين وضعيت 

داريد؟
اين همه فضاي خالي در تهران و جاهاي ديگر وجود دارد كه مي تواند 
به بازاري براي فروش كالاي حجاب تبديل ش��ود. ما در كش��ورمان 
۲4۰اتحاديه پوشاك داريم كه هر كدام هشت، نه رسته دارند و نزديك 
۲هزار رسته مي ش��ود. ما در كش��ورمان نه فقط اتحاديه محصولات 
حجاب نداريم، حتي يك رس��ته هم نداريم. انجم��ن توليدكنندگان 
محصولات حجاب بعد از كالاي فرهنگي ش��دن حج��اب نياز به يك 
اتحاديه تخصصي دارد. بحث س��وم هم بحث سكوهاي فروش است. 
الان شما برويد به بازارهاي مانتو و پوشاك ببينيد چقدر لباس مناسب 
عرضه مي ش��ود؟ نگاهي كه به ما وجود دارد، نگاه اقتصادي اس��ت و 
از س��وي ديگر انگار مس��ئولان ما عمق فاجعه را هم به درستي درك 
نكرده اند، البته در حال حاضر كالاي فرهنگي شدن محصولات عفاف 
و حجاب در هيئت دولت مطرح شده اس��ت. در مجلس هم برخي از 
نمايندگان به دنبال اين كار هستند و اميدواريم اين اتفاق رقم بخورد 

و ما به اهداف مان در حوزه حجاب دست يابيم. 

كم كاري در حوزه حجاب ذائقه مردم را تغيير داده است 
گفت وگوي »جوان« با رئيس انجمن توليدكنندگان محصولات حجاب

اينجا بحث ذائقه سازي مطرح 
است. در حال حاضر فروشگاه هاي 
ما از لباس هاي مناسب و پوشيده 

خالي است و شاهد آن هستيم 
كه با عرضه لباس هاي نامناسب 

رفته رفته اغلب مردم از اين 
پوشش ها استفاده مي كنند و با يك 

عادي انگاري در اين زمينه مواجهيم. 
ناگهان فرد متوجه مي شود چيزي را 

پوشيده كه اگر تا همين چند سال 
پيش به او مي گفتند اين را بپوش، 

محال بود خودش آن را انتخاب 
كند و بپوشد اما حالا به گونه اي 
ماجرا عادي سازي شده كه اصلًا 

خيلي از خانم هاي ما متوجه نيستند 
لباس هايي كه در حال حاضر 

مي پوشند، چقدر نامناسب است

گس�ترش فرهنگ حج�اب و عف�اف نيازمن�د راهكارها و ن�گاه فرهنگي و 
برنامه هاي ايجابي است. بر همين اساس ش�وراي عالي انقلاب فرهنگي در 
مصوبه 427 خ�ود راهكارهاي گس�ترش فرهنگ حجاب و عف�اف را مورد 
توجه قرار داد و براي 26دس�تگاه وظايف مش�خصي را در نظ�ر گرفت. اين 
قانون كه مصوب س�ال84 اس�ت و در همان س�ال هم ابلاغ ش�ده تاكنون 
جز در م�وارد معدودي اجرايي نش�ده اس�ت. حمايت عمل�ي از طراحان و 
توليدكنندگان پوشاك هاي ساده و اسلامي در جهت ايجاد تنوع در الگوهاي 

پوش�ش اس�لامي، نظارت مس�تمر و مؤثر بر عملك�رد واحده�اي توليدي 
پوش�اك از طريق س�ازمان هاي مربوط، حمايت كامل- حت�ي يارانه اي- از 
واحدهاي تولي�دي پارچه هاي چ�ادري و برگزاري نمايش�گاه هاي لباس- 
ملي و مذهب�ي- جهت ارائه الگوهاي اس�لامي و س�الم ب�ه توليدكنندگان 
و مصرف كنن�دگان از جمله وظايفي اس�ت ك�ه در اين قانون ب�راي وزارت 
بازرگاني تعيين ش�ده اس�ت، اما وقتي پ�اي درددل توليدكنندگان كالاي 
حجاب مي نش�ينيم، متوجه مي ش�ويم واقعيت ماجرا به گونه ديگري است 

و حمايت�ي از كالاي حجاب وجود ندارد! اس�دالله س�ليماني، رئيس انجمن 
توليدكنندگان محصولات حجاب وقتي مي خواهد از چالش هاي توليد اين 
كالا و گراني چادر مشكي به عنوان حجاب برتر س�خن بگويد، درددل هاي 
فراواني دارد. از نگاه اين پيشكس�وت عرصه تولي�د كالاي حجاب، راهكار 
مقابله با هجمه گس�ترده اي كه در حوزه مد و لباس در كشورمان وجود دارد 
و عرضه رقابتي لباس مناس�ب و كالاي حجاب اين است كه حجاب هم جزو 
كالاهاي فرهنگي در نظر گرفته شود و مزيت كالاي فرهنگي بودن را پيدا كند. 

س
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وقتي ما از كالاي فرهنگي ش�دن حجاب صحبت 
مي كنيم، اگر چه براي توليدكننده تس�هيل گري 
و مزيت ايجاد مي كند اما در نهاي�ت به نفع مردم 
و مصرف كننده اس�ت، مثل كتاب، مگر الان سود 
كت�اب ب�ه عن�وان كالاي فرهنگي را فقط ناش�ر 
مي برد؟ نه، مردم و دانش آموزان و دانشجويان از 
اين مسئله سود مي برند. اينجا هم همين طور است 

مهاجرت و بازتوزيع جمعيت
 در سياست هاي جمعيتي باز نماند! 

زهراچيذري
گفتوگو


